

H和B原子在有序态 Ni₃Fe 表面的吸附

刘婧颖, 谢耀平, 陈业新, 黄晓君, 赵世金

上海大学 微结构重点实验室, 上海 200072

Effect of Electronic Structure on Adsorption of H and B Atoms on Ordered Ni-3Fe Surface

LIU Jing-ying, XIE Yao-ping, CHEN Ye-xin, HUANG Xiao-jun, ZHAO Shi-jin

Laboratory for Microstructures, Shanghai University, Shanghai 200072, China

- [摘要](#)
- [参考文献](#)
- [相关文章](#)

Download: [PDF \(1675KB\)](#) [HTML \(1KB\)](#) Export: [BibTeX](#) or [EndNote \(RIS\)](#) [Supporting Info](#)

摘要 采用基于密度泛函理论(density functional theory, DFT)的第一性原理方法, 对H和B原子在有序态 Ni₃Fe 合金(111)表面的吸附进行研究. 结果表明, B原子在有序态 Ni₃Fe 合金(111)表面的吸附能远低于H原子, 从而更容易被有序态 Ni₃Fe 合金(111)表面吸附, 形成稳定结构. 这导致H原子在有序态Ni-3Fe合金表面的吸附机会大大减少, 降低了有序态 Ni₃Fe 合金在氢气中的环境氢脆. 进一步的电子结构分析表明, H原子的表面吸附能高于B原子是由于H原子在有序态 Ni₃Fe 合金(111)表面吸附时, H原子的反键态被推到了费米面以上所引起的.

关键词: Ni-3Fe 环境氢脆 硼 (B)

Abstract: This paper performs first-principles calculations based on the density functional theory (DFT) to investigate the interaction of H and B atoms with ordered Ni₃Fe (111) surface. The results showed that the B atom can be strongly absorbed onto the surface, and absorption energies of B atoms are much lower than that of H atoms. It indicates that the B atom can be easily bound by the ordered Ni₃Fe surface, which occupies the suitable site and inhibits the access of H into the matrix. Furthermore, electronic structure analysis is presented to understand that the adsorption energy of H atom higher than that of B atom is accrediting to its anti-bonding state being pushed up to the Fermi level when an H atom is absorbed on the (111) surface of the ordered Ni₃Fe

Keywords: Ni₃Fe, environmental hydrogen embrittlement, boron (B)

收稿日期: 2011-06-27;

基金资助:

国家自然科学基金资助项目(50671057,51271102)

作者简介: 陈业新(1958—), 男, 研究员, 博士生导师, 博士, 研究方向为材料中的扩散与相变. E-mail: yxchen@shu.edu.cn

引用本文:

.H和B原子在有序态 Ni₃Fe 表面的吸附[J] 上海大学学报(自然科学版), 2012,V18(6): 567-571

.Effect of Electronic Structure on Adsorption of H and B Atoms on Ordered Ni-3Fe Surface[J] J.Shanghai University (Natural Science Edition), 2012,V18(6): 567-571

链接本文:

<http://www.journal.shu.edu.cn//CN/10.3969/j.issn.1007-2861.2012.06.004> 或 <http://www.journal.shu.edu.cn//CN/Y2012/V18/I6/567>

[1] JR GSCHNEEDNER K J, RUSSELL A, PECHARSKY A, et al. A family of ductile intermetallic compounds [J]. Nature Materials, 2003, 2(9):587-590.

[2] 张德志, 肖纪美. 金属间化合物的环境脆性[J]. 材料科学与工程, 1998, 16(2): 14-18.

[3] 万晓景, 陈业新, 程晓英. 金属间化合物环境氢脆的研究进展[J]. 自然科学进展, 2001, 11(5): 458-464.














[4] 万晓景, 程晓英, 陈业新, 等. 金属间化合物在氢气中的脆化[J]. 自然科学进展, 2001, 11(12): 1233-1239.

[5] JIANG D E, CARTER A E. Diffusion of interstitial hydrogen into and through bcc Fe from first principles [J]. Phys Rev B, 2004, 70(6):064102.

Service

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [RSS](#)

作者相关文章

- [6] SORECU D C. First principles calculations of the adsorption and diffusion of hydrogen on Fe(100) surface and in the bulk [J]. *Catalysis Today*, 2005, 105(1): 44-65.
- [7] XU L, XIAO H Y, ZU X T. First-principle study on the geometry and stability of CO and hydrogen coadsorption on the Ni(111)2×2 surface [J]. *Chemical Physics*, 2006, 323(2/3): 334-340. 
- [8] GREELEY J, MAVRIKAKIS M. A first-principles study of surface and subsurface H on and in Ni(111): diffusional properties and coverage-dependent behavior [J]. *Surf Sci*, 2003, 540(2/3): 215-229. 
- [9] NOBUHARA K, KASAI H, DI O W A, et al. H₂ dissociative adsorption on Mg, Ti, Ni, Pd and La surfaces [J]. *Surf Sci*, 2004, 566-568(2): 703-707. 
- [10] SHA X W, JACKSON B. Ab initio and transition state theory studies of the energetics of H atom resurfacing on Ni(111)[J]. *Chemical Physics Letters*, 2002, 357(5/6): 389-396. 
- [11] CAMUS G M, STOLOFF N S, DUQUETTE D J. The effect of order on hydrogen embrittlement of Ni₃Fe [J]. *Acta Metallurgica*, 1989, 37(5): 1497-1501. 
- [12] WAN X J, CHEN Y X, CHEN A P, et al. The influence of atomic order on H₂-induced environmental embrittlement of Ni₃Fe intermetallics [J]. *Intermetallics*, 2005, 13(5): 454-459. 
- [13] ZHONG X Y, ZHU J, ZHANG A H. H₂-induced environment embrittlement in ordered and disordered Ni₃Fe: an electronic structure approach [J]. *Intermetallics*, 2007, 15(4): 495-499. 
- [14] ZHANG A H, ZHU J, DUAN W H. Study of dissociation barriers of H₂ on Ni(111) and Ni₃Fe(111) [J]. *Physica B*, 2007, 393(1/2): 223-227. 
- [15] WAN X J, CHEN Y X, SHI D D, et al. Effect of alloy stoichiometry and boron doping on the H₂-induced environmental embrittlement of Ni₃Fe intermetallics [J]. *Intermetallics*, 2008, 16(4): 550-553. 
- [16] 马杰, 陈业新, LIU C T. 硼对有序态Ni₃Fe合金氢气环境中氢脆敏感性的影响[J]. *南京大学学报: 自然科学版*, 2009, 45(2): 241-247.
- [17] MISHIN Y, MEHL M J, PAPACONSTANTOPOULOS D A. Phase stability in the Fe-Ni system: investigation by first-principles calculations and atomistic simulations [J]. *Acta Materialia*, 2005, 53(15): 4029-4041. 
- [18] KORNER A. Dislocation structures in disordered and ordered Ni₃Fe [J]. *Acta Metallurgica*, 1985, 33(8): 1399-1406. 
- [19] JR HECTOR L G, HERBST J F, CAPEHART T W. Electronic structure calculations for LaNi₅ and LaNi₅H₇: energetic and elastic properties [J]. *J Alloys and Comp*, 2003, 353(1/2): 74-85. 
- [20] KOLOS W, ROTHHAAN C C J. Accurate electronic wave functions for the H₂ molecule [J]. *Rev Mod Phys*, 1960, 32(2): 219-232. 
- [21] LIU Y, LIU C T, HEATHERLY L, et al. Effect of boron on the fracture behavior and grain boundary chemistry of Ni₃Fe [J]. *Script Materialia*, 2011, 64(3): 303-306. 
- [22] CHEN Y X, MA J, LIU C T. Hydrogen diffusivity in B-doped and B-free ordered Ni₃Fe alloys [J]. *Intermetallics*, 2011, 19(1): 105-108. 
- [1] 陈业新. 金属间化合物的环境氢脆[J]. *上海大学学报(自然科学版)*, 2011, 17(4): 487-502
- [2] 钱海燕¹, 陈涛¹, 陈业新¹, C.T.Liu². Fe的化学计量比对金属间化合物Ni₃Fe环境氢脆的影响[J]. *上海大学学报(自然科学版)*, 2010, 16(4): 429-435